
  

11.10.2024 “Gıybet” 

 ِ%0ِ,َّ+*ا ِ/َٰ-ْ,َّ+*ا َِّ'ا ِ%ْ#ِ!

 نَِّا ِّۚ/Bَّ*ا َ/9ِ اً+0۪@َ? ا;ُ<ِ:َ=ْ>ا ا;ُ:9َاٰ َ/7۪1َ*ّـا 4َـ1ُّ6َا 1َٓ4ـ
!َEْFَ ا*Bَّ/ِّ ِاGْ%ٌ َوJَ KَLَ#ـ ـ#َّ ـJَ 1َMْ=َNْ !َEْOوَ ا;ُ ُPُ%ْ 
!َEْOــــ  4=ًـ0Wِ 9َ0ْـVَ۪ا َ%Uَ *َRْ?ُـ1َTْـ نَْا ْ%ُ?Sُ,َـَا RNُِّـ1َُا 4ًۜ
XَPَ+ِYْ=ُ-ُ;ُۜاوَ هKَّ[ُ;ا نَِّا َّٰۜ'ا ا'َّٰ Kَ;َّ0۪,رَ بٌا%ٌ 

ـJَ KَR :صلى الله عليه وسلم `<:*ا ل4^ـو َ4aــــ َSُوَ اوJَ Kَ4<َـbَOــــ  Jَوَ ا;ُ
Kَ[َ4cَEُ;وَ ا?ُ;dُ;ا eِ>َ4َِإ َِّ'ا دVْ;َاdً4 

Muhterem Müminler! 

Bugünkü hutbemizin konusu dinimizin şiddetle 
yasakladığı gıybet, suizan ve casusluk hakkında 
olacaktır. 

Ne yazık ki devrimiz de tecessüs, gıybet, iftira ve 
suizan gibi gayri ahlaki olan haramlar çokça işlenir 
hale gelmiştir. 

Muhterem Kardeşlerim! bir kimsenin gizli 
günahını ve halini araştırmaya tecessüs yani 
casusluk denir ve haramdır.  

Gıybet ise; bir kimse hakkında onda var olan bir 
kusuru veya bir şeyini huzurunda veya gıyabında 
söylemek, yazmak, işaret etmek, göz kırpmak 
veya taklit etmek suretiyle yapılır. Şayet o kişi 
bunu duyduğunda hoşuna gitmez, kırılır veya o 
işten razı olmazsa bu yapılan işe gıybet denir. 
Gıybet yapılan yerde susup dinleyen kişi de 
gıybete ortaktır. Gıybetçiyi susturmaya gücü 
olmayan mekânı terk etmeli onu da yapamıyorsa 
kalbiyle inkâr etmesi gerekir.  

Şayet söylenen bu kusur veya olay o kişide yoksa 
bu sefer daha büyük bir günah işlenmiş olur.  Ona 
da iftira denir.  

 

Rabbul alemin Kuran-ı Kerim’de buyuruyor ki: 
"İnsanları diliyle çekiştiren, kaş ve gözüyle 
çekiştirip alay eden kişiye yazıklar olsun" (Hümeze, 
104/1) 

Bir kimse veya konu hakkında hiçbir bilgisi veya 
fikri olmadığı halde peşinen o kişinin veya işin 
kötü olduğuna hükmetmek ise su-i zandır. 

Rabbul alemin Kuran-ı Kerim’de buyuruyor ki: 
“Ey iman edenler! Zannın birçoğundan kaçının. 
Çünkü zannın bir kısmı günahtır. Birbirinizin 
kusurunu araştırmayın. Biriniz diğerini 
arkasından çekiştirmesin. Biriniz, ölmüş 
kardeşinin etini yemekten hoşlanır mı? İşte 
bundan tiksindiniz. O halde Allah'tan korkun. 
Şüphesiz Allah, tövbeyi çok kabul edendir, çok 
merhamet edendir.” (Hucurat.12) 

Muhteremler! İslam ahlakı müslim olsun gayri 
müslim olsun insanın mahremiyetine, onur ve 
şerefine saygı üzerine kuruludur.  

Başta Müslüman kardeşlerimiz olmak üzere 
komşularımız ve diğer insanlar hakkında güzel 
düşünmek ve güzel muaşeret esastır; insanları 
karakter, fiziksel, kültür ve inançlarından dolayı 
karalamak, hor, hakir görmek ve alay etmek İslam 
ahlak ve şerefine yakışmayan davranışlardandır.  

Kardeşlerim! o halde her konuda örneğimiz olan 
Peygamber Efendimiz Aleyhisselam bizlere 
tavsiyelerine kulak verelim: kendi nefsimizin 
kusur ve ayıpları ile uğraşalım ki başkalarının gizli 
halleri ve kusurlarıyla uğraşmaya vaktimiz 
kalmasın! 

Hutbemi bir hadisi şerifle bitiriyorum; 
“Birbirinize haset etmeyin, birbirinize buğuz 
etmeyin, birbirinizle alakanızı kesmeyin! Ey 
Allah’ın Kulları Kardeş olun!” (Müslim) 

 


